
مصوبات نخستین اجلاس
 مجمع شهرهای تاریخی ایران تعیین شد 

گروه شهرســتانها - لادن سلطانی: شــهردار اصفهان و رئیس مجمع 
شــهرهای تاریخی ایران از تشریح مصوبات نخستین اجلاس مجمع شهرهای 
تاریخی کشــور که  به میزبانی شــهر اصفهان برگزار شــد گفت:  در نشست 
تخصصی مجمع شــهرهای تاریخــی ایران با توجه به اینکــه اصفهان از قبل 
به عنوان دبیرخانه دائمی مجمع شهرهای تاریخی کشور انتخاب شده بود، سایر 
اعضای اصلی هیئت رئیسه این مجمع شهرهای اصفهان، یزد، کرمان، همدان و 

قزوین و عضو علی البدل شهر رشت به مدت دو سال انتخاب شدند.
وی ادامه داد: برای مجمع شــهرهای تاریخی کشــور چهار کارگروه شامل 
تســهیل و تعامل بین نهادی با محوریت شهر مرودشــت، آموزش و ترویج با 
محوریت شــهر زواره، حفاظت و احیا با محوریت شهر نائین و سرمایه گذاری و 

مشارکت با محوریت شهر کاشان تشکیل شد.
شــهردار اصفهان با اشــاره به وظایف کارگروه های مجمع خاطرنشان کرد: 
وظایف کارگروه حفاظت و احیا شامل تدوین و پیشنهاد برنامه های حفاظت و 
احیا در بافت تاریخی، تدوین و پیشــنهاد ضوابط و مقررات شهرسازی ویژه در 
بافت تاریخی به شورای عالی شهرسازی و معماری، تدوین و پیشنهاد معیارهای 
نظــارت بر کیفیت طرح های بهســازی احیا و مرمت متناســب با اولویت ها و 
موازین حفاظت شهری، همکاری با نهادهای ذی ربط به منظور شناسایی بناها 
و محوطه های ارزشمند شهرهای تاریخی و پیشنهاد جهت ثبت ملی و جهانی، 
شناســایی آثار تاریخی متناظر در شهرهای عضو و اجرای برنامه های مشترک 
ملی و بین المللی عطف به اشــتراکات مزبور همچنین تعریف برنامه های اقدام 
مشترک احیای بافت های تاریخی به کمک نهادهای مرتبط ملی و بین المللی 
اســت. وی با اشــاره به وظایف کارگــروه حوزه آموزش و ترویــج اظهار کرد: 
برنامه ریزی در خصوص برگزاری تورهای گردشــگری به صــورت ادواری در 
هر یک از شــهرهای عضو به منظور آشــنایی با اقدامات انجام شده توسط هر 
یک از شــهرداری ها، پیشنهاد برنامه ها در خصوص تحقق اقدامات ترویجی در 
حوزه آموزش شــهروندان با هدف حفاظت از بافت تاریخی و جلب مشــارکت 
ساکنان و مالکان در حوزه مرمت بناها محوطه ها و بافت های تاریخی، برگزاری 
همایش ملی شــهرهای تاریخی و سایر رویدادهای ملی و بین المللی مرتبط با 
بافت تاریخی، پیشــنهاد برنامه های فرهنگی و اجتماعی با هدف تقویت وجهه 
محلات تاریخی با تاکید بر داشــته ها و ارزش های تاریخی بافت و شکل گیری 
تعاملات و خاطرات جمعی در بستر بافت تاریخی، مطالبه تدوین پیوست های 
فرهنگی و اجتماعی برای برنامه های اقدام تعریف شده در محدوده های تاریخی 
و جلوگیری از رخداد پیامدهای مخرب اجتماعی و فرهنگی، تدوین و انتشــار 
بولتن کتب مستندات مقالات و سایر نشریات در حوزه های گوناگون مرتبط با 
بافت تاریخی، تشــریک مساعی و سازماندهی تبادل اطلاعات تجارب اقدامات 
و تحقیقات مشــترک و همکاری فنی بین اعضا همچنین برگزاری رویدادهای 

مسئله محور و ایده محور از جمله این موارد است.
رئیس مجمع شــهرهای تاریخی ایران تاکید کرد: وظایف کارگروه تسهیل 
و تعامل بین نهادی شــامل ایجاد هماهنگی و برقراری ارتباط مستمر و مؤثر 
میان شــهرداری ها و سایر نهادها از جمله وزارت میراث فرهنگی گردشگری و 
صنایع دستی، راه و شهرسازی، سازمان اوقاف و امور خیریه، سازمان ثبت اسناد 
و املاک و تســهیل و بسترسازی در خصوص اســتفاده از ظرفیت های قانونی 
آن هــا در حفاظت و احیای بافت های تاریخی، برنامه ریزی و پیشــنهاد جهت 
توانمندســازی تشــکل های مردمی و غیردولتی و تقویت نقش مؤثر آن ها در 
حفاظت و احیای بافت های تاریخی شهرهای ایران، ایجاد بسترهای بین المللی 
و پیگیری اجرای برنامه های تمام دستگاه های اجرایی در ارتباط با رفع نیازهای 
موجود در حوزه های خدماتی تجهیزاتی و زیرساخت های مورد نیاز برای ارتقای 

کیفیت زندگی در بافت های تاریخی و فرهنگی شهرها است.
وی گفت: وظایف کارگروه ســرمایه گذاری و مشارکت نیز شامل پیشنهاد 
مشوق ها، تسهیلات و معافیت ها در حوزه بافت تاریخی با هدف جلب مشارکت 
بخش خصوصی عمومی در راســتای مرمت، حفاظت و احیای بافت تاریخی، 
بسترســازی و تســهیل در زمینه بهره گیــری از ســرمایه های فعالان بخش 
خصوصی، تشکیل صندوق سرمایه گذاری حفاظت و احیای بافت و ابنیه تاریخی 
شهرهای کشور با مشــارکت بانک ها و مؤسسات مالی، سازماندهی برنامه ها و 
پروژه های ضروری برای دستیابی به اهداف مجمع همچنین مشارکت در توسعه 
گردشگری خلاق و ارتقای درآمدهای حاصل از آن در شهرهای تاریخی است.

شــهردار اصفهان با بیان اینکه چهار عضو ناظر هیئت رئیسه مجمع شامل 
نماینده تام الاختیار وزارت میراث، وزارت کشور، وزارت مسکن و شهرسازی و 
دفتر ملی یونســکو انتخاب شدند، اظهار کرد: اهداف مجمع شهرهای تاریخی 
ایران شامل حفاظت و احیای بافت های تاریخی شهرهای ایران، ارتقای فرهنگ 
جوامع محلی برای حفاظت و احیا، به اشتراک گذاشتن دانش و تجربه در حوزه 
فعالیت و مداخله در بافت های تاریخی شــهرهای ایران، همفکری و تشــریک 
مســاعی در خصوص بازنگری سیاســت ها اصول و برنامه های مرتبط با بافت 
تاریخی شهرهای ایران، ظرفیت ســازی برای آموزش تخصصی مشاوران تهیه 
کننده طرح های توسعه و عمران شهری و مدیران شهری، ایجاد ترویج و توسعه 
برند و جایگاه شهرهای تاریخی ایران در سطوح ملی و بین المللی و ارتقای سهم 

درآمدهای حاصل از گردشگری در اقتصاد شهرهای تاریخی است.

موانع حل نشده صادرات زرشک خراسان جنوبی
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی بیرجند گفت: داشتن بار میکروبی 

و رفع تعهد ارزی از موانع مهم صادرات زرشک در خراسان جنوبی است.
 بیکی رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند در گفت و گو با 
خبرنگاران که به مناسبت جشنواره زرشک برگزار شد گفت: موانع رشد صادرات 
محصول مزیت دار زرشک خراسان جنوبی به عوامل متعددی بستگی دارد که 
یــک مورد آن بارمیکروبی بالا در این محصول اســت چرا که به صورت علمی 
خشک کردن و تمیز کردن این محصول صورت نمی گیرد.او افزود: بیش از ۸۰ 
درصد زرشــک تولیدی خراسان جنوبی در کارگاه های زرشک پاکنی خشک و 

نگهداری می شود که نظارت درستی بر آن وجود ندارد.
بیکی رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی بیرجند گفت: متأسفانه بعد 
از چیدن زرشک، این محصول مزیت دار در بارگاه یا کارگاه بهداشتی خشک و 
پاک نمی شود که این موضوع باعث افزایش بار میکروبی آن می شود.او با بیان 
اینکه در گذشــته قرار داشــتن کارگاه های زرشک پاک کنی در زیر مجموعه 
مشــکل مهمی را ایجاد کرده بود، افزود: در حال حاضر اتحادیه مستقلی برای 
زرشــک، زعفران و عناب وجود دارد که با این اتفاق امید اســت آموزش هایی 
جدی برای تولید، خشــک کردن و نگهداری زرشک به اعضا داده شود تا از بار 
میکروبی محصول بکاهد.بیکی بیــان کرد: تنها حدود هزار تن و کمتر از هزار 
تن زرشک خراسان جنوبی به کشورهایی چون کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
روسیه، ترکیه، عراق و … صادر می شود که در برابر ۲۶ هزار تن تولید زرشک 

استان میزان قابل توجهی نیست.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق 
بازرگانی بیرجند با تأکید بر اینکه صادرات زرشک به اروپا در عمل بسیار سخت 
و غیرممکن شــده است، عنوان کرد: علت آن نیز استانداردهای سخت گیرانه 
ای اســت که اروپا برای واردات محصولات کشاورزی و خوراکی دارد در حالی 
که زرشک ما همانطور که بیان شد بار میکروبی بالایی دارد.او با اشاره به اینکه 
مانع دیگر بر سر راه صادرات زرشک خراسان جنوبی موضوع تعهد ارزی است، 
اظهار کرد: صادر کنندگان زرشک معمولاً وارداتی ندارند که بتوانند به درستی 

رفع تعهد ارزی داشته باشند و این موضوع موجب سرخوردگی آنان می شود.
رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند همچنین گریزی به 
شــرکت های دانش بنیان زد و افزود: دســتگاه های دان کردن زرشک، خشک 
کردن، بســته بندی و … توســط شــرکت های دانش بنیان اختراع و به بازار 
عرضه شــده و با ورود این دســتگاه ها و ماشــین آلات و کاهش بار میکروبی، 
امید اســت بتوان زرشک با کیفیت و عاری از بار میکروبی عرضه کرد.بیکی با 
بیان اینکه ایجاد گمرک تخصصی زرشــک نیز از موضوعات بسیار مهم است، 
گفــت: نگهداری و حفظ، دپو، قرنطیه و … زرشــک در گمرک قواعد خاص 
خود را دارد و بارها مشــاهده شــده به خاطر نگهداری طولانی مدت زرشک 
در گمــرک، کیفیت محصول پایین آمده و کشــور هدف صادراتی محصول را 
برگشــت و یا امحاء کرده اســت.او اظهار کرد: باید این موضوع را بسیار جدی 
بگیریم تا زحمت کشــاورز ما با کیفیت به کشــورهای هدف صادراتی برسد.
رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند بیان کرد: یک عامل مهم 
که می تواند به گسترش صادرات زرشک منجر شود حمایت از صنایع تبدیلی 
و تکمیلی زرشــک با ایجاد خط اعتباری ویژه این صنایع اســت که می توان با 
دادن اعتبارات کم بهره با بازپرداخت طولانی مدت این حمایت صورت گیرد.

اصفهان

خراسان جنوبی

 اولین نتایج مثبت تشكیل
 كمیته اضطراری تولید در اروندان

گروه شهرستانها - پژمان کریمی: در راستای تحقق 
برنامه های کوتاه مدت شرکت ملی نفت ایران برای افزایش 
تولید، شــرکت نفت و گاز اروندان اقدام به تشکیل کمیته 

اضطراری افزایش حداکثری تولید نمود.
به گزارش روابط عمومی شــرکت نفــت و گاز اروندان 
در این نشســت ویژه، مدیرعامل و مدیــران عملیاتی این 
شرکت به بررسی دقیق ریسک ها و فرصت های موجود در 
مسیر افزایش تولید پرداختند. همچنین، پروژه های فوری 
و زودهنگام که می توانند منجر به افزایش ســرعت تولید 
شــوند، مورد بحث و بررســی قرار گرفت. عبدالله عذاری 
اهــوازی، مدیرعامل و رییس کمیته اضطرار افزایش تولید 
این شرکت با اشاره به تفاوت این جلسات با جلسات عادی 
تولید گفت؛ برنامه ریزی دقیــق و زمان بندی برای اجرای 
شروع و پایان عملیات ها بسیار ویژه تر دیده شده است و با 
انتخاب مسئول انجام کار، دستورات فورا ابلاغ و به صورت 

جدی پیگیری خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه چند طرح پیشنهادی در این جلسه 
مورد بررســی قرار گرفت، افــزود: »در این کمیته، تمامی 
جوانب و جزئیات راهکارهــای افزایش تولید و لوازم مورد 
نیاز این عملیات ها به دقت بررسی شد و تصمیم گیری های 
لازم اتخاذ گردید.«مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان 
ضمن تشــکر از وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران بابت حمایت ها و توجه آنها به رفع موانع تولید، اظهار 
کرد: اراده جدی این عزیزان بر حل مشــکلات پیش روی 
تولیــد، همچون تأمین کالا و تســهیل در فرآیندها، قابل 
تقدیر اســت و این امر در تسهیل رســیدن به برنامه های 

افزایش تولید بسیار مهم است.
عیســی نویری دبیر کمیته اضطرار افزایش حداکثری 
تولید گفت: این کمیته با هدف شناسایی و رفع موانع تولید 
و تسریع در اجرای پروژه های ویژه و خاص مرتبط با افزایش 
تولید تشــکیل شده است.وی افزود: افزایش تولید نفت در 
این شــرکت با توجه به داشتن بیشترین میادین مشترک 
نفتی کشــور از اهمیت بالایی برای وزارت نفت برخوردار 
است و تشکیل این کمیته و اقدامات انجام شده اخیر نشان 
از عزم جدی اروندان برای ادامه سیر صعودی میزان  افزایش 

تولید خود تا پایان سال خواهد بود.
در این جلسه، طرح های ویژه ای برای افزایش تولید مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت و تصمیمات مهمی اتخاذ شد. 
نتایج مثبت این جلسه نوید اخبار خوب در خصوص افزایش 
تولید تا پایان ماه جاری را می دهد.با توجه به اقدامات انجام 
شــده، شــرکت نفت و گاز اروندان موفق شــده است به 

پیشرفت قابل توجهی در افزایش تولید دست یابد. 
این موفقیت نتیجه برنامه ریزی دقیق، تلاش مســتمر 
کارکنان و بهره گیری از فناوری های نوین است. با توجه به 
گزارش های منتشر شده، تولید نفت در این شرکت نسبت 
به دوره های قبل افزایش چشــمگیری داشــته و این روند 
همچنان ادامه دارد. این دستاوردهای مهم، علاوه بر تقویت 
اقتصاد ملی، به افزایش سهم ایران در بازار جهانی نفت نیز 

کمک خواهد کرد.

حفظ باغات شیراز 
خط قرمز مدیریت شهری است

شــهردار شیراز با اشاره به نقش باغات این کلانشهر در 
کســب عنوان پایتخت محیط زیست آسیا، حفظ باغات را 

خط قرمز مدیریت شهری اعلام کرد.
محمدحسن اسدی اظهار کرد: انتخاب شیراز به عنوان 
پایتخت محیط زیست آسیا توسط مجمع شهرداران آسیایی 
در ســال ۲۰۲۴ یک برگ برنده و کارت طلایی برای این 
کلانشهر تاریخی، فرهنگی و مذهبی است.وی افزود: شیراز 
در بســیاری از فاکتورها برای جهانیان یک شهر بی نظیر 
شناخته می شود؛ اینکه این کلانشهر به عنوان پنجمین شهر 
پرجمعیت کشور بیشتر روزهای سال را با هوای پاک سپری 
کرده است، مجمع شهرداران آسیا را متقاعد کرد که شیراز 
را به پایتختی انتخاب کند تا گردشگران سفر به شیراز را در 
میان جاذبه های آن به مثابه فرصتی برای تنفس در میان 
عطر بهار نارنج قلمداد کنند. شــهردار شیراز درباره کسب 
این عنوان بین المللی در میان مجمع شــهرداران آسیایی 
گفت: عنوان پایتختی زیســت محیطی کلانشهر شیراز در 
سال ۲۰۲۴ توسط مجمع شهرداران آسیایی در هشتمین 
روز از آغاز ســال جاری میلادی با اعطای گواهی پایتختی 
محیط زیست آسیا، به این کلانشهر شیراز اختصاص یافت. 
اسدی با بیان اینکه مجمع شهرداران آسیایی  به عنوان یک 
مجمع بین المللی در انتخاب پایتختی شــیراز ملاک های 
متعددی را مدنظر قرارداده اســت، تاکیــد کرد: اقدامات 
شهرداری شیراز در حوزه اقلیمی، حوادث طبیعی، مدیریت 
منابع آبی و حفظ سرانه فضای سبز از جمله ملاک های این 

کلانشهر در قاره آسیا لحاظ شده است.
وی بار دیگر بر شــاخص های این کلانشهر برای کسب 
پایتختی زیســت محیطی آســیا تأکید کرد و افزود: انجام 
مطالعات زیســت محیطی بــا لحاظ اولویت ها و مســائل 
موجود، اســتقرار مدیریت انرژی در شــهرداری با هدف 
مدیریت مصرف انرژی، اجرای پروژه های زیســت محیطی 
نظیر توســعه انرژی های تجدیدپذیــر و خریداری و نصب 
دســتگاه های ســنجش برخط آلودگی هوا با هدف پایش 
وضعیت شهر شــیراز و همچنین پیگیری و انجام امورات 
مرتبط با قانون هوای پاک با اقدامات هماهنگ کشــوری 
از جمله مهم ترین اقدامات این شــهرداری است.به گزارش 
ایســنا، شــهردار شــیراز تصریح کرد: کاهش استفاده از 
انرژی های فسیلی و بهره بردن از انرژی های پاک به  اصلاح 
الگوی مصرف در این شــهر کمک کرده اســت. همچنین 
بهبود وضعیت زیست محیطی باعث رونق بیشتر گردشگری 
سلامت در شهر شیراز شده است.وی بیان کرد: این عنوان 
برای شهر شــیراز، مجموعه شهرداری را مکلف می کند تا 
اقدامات بیشتری برای پایداری زیست محیطی شهر انجام 
دهد تا جایی که برای دیگر شــهرهای عضو مجمع به یک 
شهر الگو تبدیل شود.عضو هیئت مدیره اتحادیه شهرهای 
تاریخی جهان یادآور شــد: کلانشهر شیراز پنجمین شهر 
پرجمعیت کشور است که هیچ روزی از سال را با آلودگی 
هوا ســر نمی کند و همه روزهای سال مردم در هوای پاک 

زندگی می کنند.
اسدی همچنین گفت: نباید از این نکته مهم غافل شد 
که داشتن هوای پاک شــیراز در مقایسه با کلانشهرهای 
دیگر را می توان به گواه دســتگاه های ســنجش و پایش 
آلودگــی هوا ثابت کرد. به طوری که همه روزهای شــیراز 
هوای قابل قبولی دارد و تنها در مواردی بســیار نادر هوای 

ناسالم برای گروه های حساس اتفاق می افتد.
عضو هیئت مدیره انجمن کلانشهرهای جهان)متروپلیس( 
اضافه کرد: داشــتن هوای قابل قبول در اکثر روزهای سال 
شاخص بسیار مهمی برای کلانشهرهاست که در این زمینه 
فضای سبز و باغات شیراز به عنوان ثروت سبز این شهر به 
کمک پایــداری هوای پاک آمده اند، پس خود این موضوع 

نیز اهمیت بالایی دارد.

خوزستان

فارس
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وضعیت توزیع آب شرب در استان 
بوشــهر مناسب نیست و نیاز است که 
تحولی بزرگ در زیرساخت های تامین، 
ذخیره سازی و توزیع آب شرب استان 

بوشهر ایجاد شود.
استان بوشهر از دیرباز با مشکلات فراوانی 
در زمینه تأمین و توزیع آب شرب روبرو بوده 
اســت و علیرغم تلاش های صورت گرفته، 
مردم در نقاط مختلف همچنان با مشکلاتی 
روبرو هستند.بخش عمده آب شرب استان 
بوشــهر از طریق استان های همسایه تأمین 
می شود و تأسیسات آب شیرین کن و چاه ها 
سهم بسیار کمتری از آب های وارداتی دارند 
و همین موضوع یکــی از مهمترین دلایل 
چالش های آبی در این اســتان است.استان 
بوشهر به دلیل موقعیت جغرافیایی و اقلیم 
گرم و خشــک، منابع آبــی محدودی دارد. 
بارش هــای کم و تبخیر بــالا باعث کاهش 

آب های سطحی و زیرزمینی می شود.
مهمترین راهکار برای تأمین آب شــرب 
پایدار در استان بوشــهر توسعه تأسیسات 
آب شــیرین کن و اســتفاده از ظرفیت دریا 
اســت که در این راستا طرح هایی در استان 
شروع شــده و بخشی از آنها به بهره برداری 
رســیده اســت.انتظار می رود که با تأمین 
اعتبارات مــورد نیاز و تنظیــم یک برنامه 
تحولی، مشکل آب شرب استان بوشهر برای 
همیشه حل شود تا مردم کمترین مشکل را 

داشته باشند.
یکی از شهروندان بوشهری در گفت وگو 
با خبرنگار مهر اظهار کرد: ما به استان های 
مختلف ســفر می کنیم ولی در هیچ شهری 
به اندازه بوشــهر مشکل آب را نمی بینیم و 
ما در طول ســال با مشکلات و چالش های 
فراوانی روبرو هستیم.اســتان بوشهر دارای 
۷۰۰ کیلومتــر مــرز دریایی اســت و این 
فرصت خوبی برای تأمین آب شــرب پایدار 
اســتمحمد صابری بیان کرد: در بوشــهر 
تابســتان و زمســتان کمبــود آب داریم و 
نوبت بندی آب شــرب ما را اذیت می کند و 
گاهاً برخی روزها بدون آب می مانیم که این 
موضوع علاوه بر سختی های آن، هزینه های 

فراوانی را نیز روی دست ما می گذارد.
یکــی از اهالی شهرســتان دشتســتان 
به خبرنــگار مهر گفت: ما در دشتســتان 
ســخت ترین شــرایط را داریم و در برخی 
از ایام ســال چنــد روز متوالــی بدون آب 
می مانیم که این موضوع زندگی را ســخت 
می کند.وی اضافه کرد: استان بوشهر دارای 
۷۰۰ کیلومتر مرز دریایی است و این فرصت 
خوبی برای تأمین آب شرب پایدار است که 
با تأسیســات آب شــیرین کن می توان این 

مشکلات را برای همیشه حل کرد.

اســتاندار بوشــهر نیــز در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اظهار کرد: اســتان بوشهر از 
گذشــته با مشکلات آبی فراوانی روبرو بوده 
است و تلاش کرده ایم تا رفع مشکلات آب 
اســتان در یک مسیر درســت قرار بگیرد.
احمد محمدی زاده تأمین آب شــرب پایدار 
را یک مطالبه مهم و عمومی در این استان 
دانســت و بیان کرد: کمبــود منابع و ورود 
آب از استان های همسایه یکی از مهمترین 
موضوعات آب در اســتان بوشهر است.وی 
فرســودگی خطوط و شبکه های آب رسانی 
را یکــی دیگر از چالش ها دانســت و اضافه 
کرد: نوبت بندی آب در مرکز اســتان یکی 
از مســائلی اســت که باید با تدابیر مناسب 

رفع شود.
استاندار بوشهر از توسعه آب شیرین کن ها 
در استان بوشهر به عنوان یکی از مهمترین 
برنامه ها یــاد کرد و ادامه داد: در دوســت 
ســیزدهم نگاه ویژه ای به این موضوع شــد 
و طرح هــای مهمی به بهره برداری رســید 
و چند طرح نیز در دســت اجرا اســت.وی 
افزود: یکی از خواســته ها و مطالبات مردم 
رفع فرسودگی شــبکه آبرسانی در محلات 
مختلف از جمله مناطق جنوبی بوشهر بوده 
که باید به صورت جــدی دنبال و پیگیری 
شــود.محمدی زاده با اشــاره به طراحی و 
اجرای طرح های آب شیرین کن در شهرها و 
روستاهای مختلف استان بوشهر خاطرنشان 
کرد: با تکمیــل طرح ها ظرفیت تأمین آب 
از تأسیسات آب شیرین کن استان بوشهر به 
حدود ۲۴۰ هــزار مترمکعب در روز خواهد 
رســید. به گفته مدیرعامــل آب و فاضلاب 

بوشــهر، ظرفیت تولید آب شیرین کن های 
اســتان در حال حاضر ۱۱۰ هزار مترمکعب 
در شبانه روز است و انتظار می رود تا پایان 
سال به ۱۵۰ هزار مترمکعب برسد.با تکمیل 
طرح های در دست ســاخت تا سال ۱۴۰۶ 
استان  تولید آب شــیرین کن های  ظرفیت 
بــه ۲۴۰ هــزار مترمکعب در شــبانه روز 
می رســدبر اســاس اعلام ابوالحسن عالی، 
طرح های آب شــیرین کن استان بوشهر در 
حال اجرا اســت و با تکمیــل طرح های در 
دست ساخت تا سال ۱۴۰۶ ظرفیت تولید 
آب شــیرین کن های اســتان به ۲۴۰ هزار 

مترمکعب در شبانه روز می رسد.
فاضــلاب  و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
اســتان بوشــهر گفت: با تکمیل طرح های 
آب شــیرین کن در حال ســاخت، استان به 
مقــدار قابل قبولی از بحــران و چالش های 
بزرگ تأمین آب شــرب در مناطق شهری 
و روستایی عبور خواهد کرد.وی اظهار کرد: 
فرســودگی شــبکه در بخش شمالی شهر 
بوشهر و پراکندگی بافت شهری در جنوب 
آن، تأمین آب شــرب پایدار در این شهر را 
با چالش هایی مواجــه کرده که این مهم با 
ایجاد ساختار مناسب و طبقه بندی قابلیت 

رفع دارد.
آب  مهندســی  شــرکت  مدیرعامــل 
و فاضــلاب کشــور در جریــان بازدید از 
پروژه هــای آب و فاضلاب بوشــهر گفت: از 
محل ظرفیت ماده ۵۶ قانــون بودجه پنج 
هزار میلیارد ریال اعتبــار به پروژه احداث 
شبکه فاضلاب بوشهر اختصاص یافته است.
هاشــم امینی اظهار کرد: مقرر شــده است 

بــه زودی با ابلاغ اعتبار مجدد، بخش بعدی 
پروژه فاضلاب شهر بوشهر نیز انجام شود تا 
مشکلات دفع فاضلاب در این شهر ساحلی 
به حداقل برسد.وی اضافه کرد: برای تکمیل 
بخش هــای باقی مانده از شــبکه فاضلاب 
شهرهای گناوه و دیلم نیز مقرر شد مواردی 
که انجام نشــده اند در موافقت نامه به پروژه 
این شهرها اضافه شــود.مدیرعامل شرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور تاکید کرد: 
مخازن ذخیره آب یکی از ظرفیت های مهم 
برای بهبود و تقویت فشــار آب مشــترکان 
اســت که در بوشهر نســبت به دیگر نقاط 

کشور، مخازن کمتری وجود دارد.
وی بیان کرد: در این راســتا برنامه ریزی 
شده است که در کنار افزایش ظرفیت منابع 
تأمیــن آب، برای توســعه ظرفیت مخازن 
ذخیره آب در بوشــهر اهتمام جدی وجود 
داشته باشــد.امینی تصریح کرد: با توجه به 
تدارک برنامه تحولی دوســاله برای بهبود 
وضعیت آب شــرب در بوشهر، بدون تردید 
ایــن برنامه منجر به اجــرای پروژه هایی با 
رویکرد کاهش هدر رفت و توزیع متوازن آب 
در بوشــهر خواهد شد.با ایجاد سیستم های 
مدیریت پایدار برای اســتفاده از منابع آب، 
ســرمایه گذاری در ساخت تأسیسات جدید 
آب رســانی و بهبود شبکه های موجود برای 
کاهش هدررفت آب، استفاده از فناوری های 
تصفیه آب و نمک زدایی از آب دریا، افزایش 
آگاهی عمومی دربــاره مصرف بهینه آب از 
طریق برنامه های آموزشی می توان به بهبود 
وضعیت آب شرب در استان بوشهر کمک و 

از بحران های آتی جلوگیری کرد.

مدیــرکل حفاظت محیط زیســت 
خوزستان بر ضرورت جمع آوری گاز های 
همراه نفت و خاموشی فلرها در استان 

تاکید کرد.
داوود میرشــکار با اشــاره بــه وضعیت 
آلودگی هــوا اظهار کرد: شــاخص آلودگی 
هــوا میانگین ۱۲ ســاعته را اعلام می کند، 
اما با توجه به متفــاوت بودن منابع آلودگی 
و پایداری هوا ممکن است گاهی آلودگی به 
صورت لحظه ای بالا برود و افزایش را نشان 
دهد.وی با بیان اینکه منابع متعدد آلودگی 
هوا در خوزستان وجود دارند، افزود: فلر های 
نفتی، توزیع نشــدن سوخت اســتاندارد به 
ویژه در شهر های بزرگ و صنعتی، سوزاندن 
مزارع نیشکر و زمین های کشاورزی، استقرار 

واحد های صنعتی بزرگ در محدوده و حریم 
شهرها، گرد و غبار، آتش سوزی های مکرر در 
سایت های دفن پســماند، منابع متحرک و 
استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه ها برخی 
از منابع آلایندگی هوای اســتان خوزستان 

هستند.
به گــزارش ایلنا از خوزســتان، مدیرکل 
حفاظت محیط زیست خوزستان با اشاره به 
تلاش برای کاهش آلایندگی منابع مختلف 
گفت: سال گذشــته تنها ۱۷ روز از سوخت 
مازوت در نیروگاه ها استفاده شد و بقیه روز ها 
از ســوخت گاز طبیعی اســتفاده شد. برای 
کاهش آلودگی هوا باید جایگاه های سوخت 
طــرح کهاب )طرحــی بــرای صرفه جویی 
اقتصــادی در مصرف ســوخت که با اهداف 

زیســت محیطی پایه گذاری شــده است( را 
رعایت کننــد تا گاز های همــراه بنزین در 
جایگاه های سوخت جمع آوری شوند و اجازه 

ندهیم موجب آلودگی هوا شوند.
میرشــکار عنوان کرد: همه جایگاه های 
ســوخت باید به طرح کهاب متصل شوند و 
تجهیزات آن را نصــب کنند. در اجرای این 
طرح کمی عقب افتادگی وجود دارد و پیگیر 
اجرای آن هستیم.وی با اشــاره به آلودگی 
ناشــی از فعالیت فلر های نفتی تصریح کرد: 
در حوزه اهواز حدود ۵۰ مشــعل وجود دارد 
کــه در آلایندگی اهواز نقــش دارند و باید 
جمع آوری شــوند.مدیرکل حفاظت محیط 
زیســت خوزســتان با بیان اینکه در پاییز 
و زمســتان وارونگی دما و احتمال تشــدید 

آلودگی هــوا وجود دارد، افزود: بر اســاس 
گزارش های ارائه شــده در کارگروه آلودگی 
هوای خوزستان، مقرر شده است ۲۶ مشعل 
از این تعداد »بهســوزی« شــوند که مورد 

اعتراض واقع شد.
وی بیــان کرد: بهســوزی یعنی چیزی 
از ســوختن گاز کاهــش پیــدا نمی کند و 
تنها تلاش این اســت که فلری که در حال 
سوختن اســت، دود سیاه نداشــته باشد و 
آلودگی آن مشهود نباشد، در حالی که همان 
مقدار گاز همچنان در حال ســوختن است. 
میرشکار گفت: مقرر شده است این موضوع 
در سطح استانی و ملی پیگیری شود تا این 
گاز ها به خوراک پتروشــیمی ها و همچنین 

گاز های شهری تبدیل شوند.

زباله در شهرســتان بابل به عنوان 
پرجمعیت ترین شهر استان مازندران به 
دلیل نبود زیرساخت های لازم و کمبود 
امکانات به رنــج دیرینه اهالی تبدیل 

شده است.
زباله برای بســیاری از کشورهای جهان 
فرصــت بــوده و از آن بــه عنــوان طلای 
کثیف یــاد می کنند اما متأســفانه به علت 
سیاســت های غلط در سال های اخیر و نبود 
زیرساخت های لازم در بابل به غصه و کلافی 
ســردرگم تبدیل شده و مسئولان و مردم را 
دچار چالش کرده اســت.در حال حاضر نیز 
بابل ازجمله شهرســتان هایی شمالی کشور 
است که در برابر این معضل مستثنی نبوده 
و شــاید بیش از دیگران نیز با این مشکلات 
دست و پنجه نرم کرده است. شهرستانی با 
۵۳۰ هزار نفر جمعیت که طبق سرشماری 
صــورت گرفته از آن به عنــوان پرجمعیت 
شهرستان در شمال کشــور یاد می شود.در 
سال های اخیر نیز هریک از کاندیداها در هر 
رده انتخاباتی که بوده شعار انتخاباتیش حل 
معضل زباله بوده است اما دریغ از راه کاری 

که بتواند این مشکل راحل کند.
مظفر خســروی از جمله اهالی روستای 
بابلکنار و از توابع روستای انجیلسی است که 
در گفتگو با خبرنگار مهر ضمن ابراز تأسف 
و نگرانی از آسیب های این سایت اظهار کرد: 

زمانی سایت انجیلسی بسته شد که کارد به 
استخوان رســید و اهالی دیگر چیزی برای 
از دست دادن نداشــتند، انواع بیماری های 
مختلف و آلوده شدن سفره های زیر زمینی 
ارمغانی بوده کــه دفن این زباله ها برای این 
منطقه به وجود آورد.وی با اشاره به اینکه به 
علت یک سیاست غلط سبب شد تا سال های 
زیادی این منطقه از این مشکل رنج ببرد، با 
اشاره به اینکه نباید یک اشتباه باعث اشتباه 
دیگر شود، ادامه داد: راه حل زباله با نگاه های 
ســطحی حل نخواهد شد بلکه باید یک راه 

حل اساسی برای آن در نظر گرفت.
یعقــوب اباذری از جمله فعالان زیســت 
محیطی اســت و با بیان اینکــه دغدغه ما 
حفظ محیط زیست اســت، گفت: اگر حال 
مادرمان زمین خوب باشــد، مــا می توانیم 
خوشحال باشــیم.وی در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشــاره به اینکه عدم کنترل زباله های 
شهری و روستایی به علت مواد آلوده کننده 
و فساد پذیر و نیز رطوبت و حرارت مناسب 
پناهگاهی مناســب برای انواع حشــرات و 
جوندگان موذی اســت، یادآور شد: همواره 
توده های زباله از عوامل اصلی و مولد بسیاری 
از بیماری های مشترک بین انسان و حیوانات 
و سایر بیماری های واگیر دار و غیرواگیردار 

بوده است.
اباذری تصریح کرد: انتخاب زمین مناسب 

برای دفن زباله های شهری، مهمترین عمل 
در دفن بهداشتی محسوب می شود که باید 
با دقت کافی و همکاری ادارات و موسساتی 
چــون حفاظت محیط زیســت، بهداشــت 
محیط، سازمان آب منطقه ای، سرجنگلداری، 
کشــاورزی و منابع طبیعی و نیز با تشریک 
مساعی شهرداری ها انجام شود.وی ادامه داد: 
عدم کنترل زباله های شهری و روستایی به 
علــت مواد آلوده کننده و فســاد پذیر و نیز 
رطوبت و حرارت مناسب، پناهگاهی مناسب 
برای انواع حشرات و جوندگان موذی بوده و 
همواره توده های زباله از عوامل اصلی و مولد 
بسیاری از بیماری های مشترک بین انسان 
و حیوانات و ســایر بیماری هــای واگیر دار 

وغیرواگیردار است.
علی پیرفلک فرماندار شهرستان بابل در 
گفتگو با مهر با اشاره به اینکه احداث سایت 
انجیلسی از اشتباهات بزرگ این شهرستان 
بوده اســت اظهار کرد: ۲۵ سال قبل زمانی 
که این ســایت راه اندازی شد اگر یک مرکز 
اســتاندارد مطابق با دانش روز برای اصلاح 
ســاختار و پردازش زباله طراحی می شــد 
تبعات و زیان هایــش به مراتب کمتر از این 
چیزی بوده است که امروز مردم در گیر آن 

خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه ظرفیت ۲۵ تنی این 
ســایت در آن زمان نیز بیش از ظرفیت این 
سایت بوده اســت، گفت: متأسفانه در حال 
حاضر یک خط پردازش با ظرفیت ۷۰ تنی 

در آن ایجاد شده است.
وی همچنین تصریح کــرد: متولیان امر 
در آن زمــان باید علاوه بر خط پردازش ۲۵ 
تنی باید یک ایســتگاه تصفیه شیرابه ۲۵۰ 
متر مکعبی در این ســایت ایجاد می کردند 
کــه بعد از ســال ها یک ایســتگاه ۴۰ متر 
مکعبی برای آنجا زده شده است که به هیچ 

عنــوان جوابگوی این حجــم از زباله نبوده 
است.فرماندار بابل عنوان کرد: متأسفانه در 
سال های گذشته متولیان امر تمام فرصت ها 
را تبدیل به تهدیــد کردند و علی الحال در 
حال حاضــر تنها با حکــم قضائی می توان 
فرصــت دیگری برای این ســایت گرفت تا 

بتوان ساختار سایت را کلًا تغییر داد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر به هیچ 
عنوان هیــچ زباله ای در این ســایت نباید 
تخلیه و دفن شود بلکه باید سایت انجیلسی 
تنها تبدیل به محل پردازش و زباله خشک 
آن تبدیل به کمپوســت شود.وی ادامه داد: 
اگر طی این مدت توانســتیم نقطه دیگر را 
برای جایگزینــی انتخاب کنیــم چه بهتر 
و در غیــر این صورت با تغییر ســاختار این 
سایت راه اندازی خواهد شد و ما بقیه زمین 
مانده در انجیلســی هم تبدیل به شــهرک 
بازیافتی خواهد شــد تا کالاهــای بازیافتی 
که قابلیــت بازیافت دارند در این شــهرک 
به مواد اولیه برای کارخانه ها تبدیل شــود.

فرماندار بابل با اشــاره به اینکه متأســفانه 
بســیاری از کارخانجات این شهرســتان به 
مواد اولیه نیازمند هســتند و از کشورهای 
همســایه محصولات خود را با هزینه گزاف 
وارد می کنند بیان کرد: متأســفانه به علت 
نبود زیرساخت های لازم برای تفکیک زباله 
در شهر خودمان کارتن های زیادی به علت 
تفکیک نشدن با پسماند تر مخلوط شده واز 

بین می رود.
وی با تاکید بر اینکه برای تفکیک زباله از 
مبدا باید کارهای زیادی صورت بگیرد بیان 
کرد: اولیــن اقدام برای تفکیک زباله از مبدا 
فرهنگ سازی درست است که باید تفکیک 
زباله از مبدا یعنــی خانه های مردم صورت 
بگیرد البته در این رابطه نیز شــهرداری هم 

باید زیرساخت های لازم را فراهم آورد.

وضعیت آب شرب در بوشهر مناسب نیست

تشنگی ساحل  نشینان جنوب

ضرورت جمع آوری گاز های همراه نفت و خاموشی فلرها در خوزستان

سایت انجیلسی اشتباه بزرگ بابل بوده است

رنج دیرینه اهالی بابل از زباله 


